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در مقابل آنچه رسانه هاي غربي و سعودي در 
تلاش�ند نيروهاي مدافع حرم را تروريس�ت 
بنامند، چقدر توانستيم چهره حقيقي شهيد 
سليماني را به مردم بشناسانيم؟ در ادامه اين 
س�ؤال، مردم س�وريه و عراق چقدر به شكل 

درست با حاج قاسم آشنا هستند؟ 
 يك بحث اين است كه ما چقدر توانستيم ايشان را بشناسيم. 
بحث ديگر هم اين  اس��ت كه قبل از معرفي حاج قاس��م از 
سوي ما، مردم كشورهاي عراق و سوريه كه در يك شرايط 
بسيار سختي قرار داش��تند، خودشان با شخصيت ايشان 
آشنا شدند و به اين نتيجه رسيدند كه اگر نقش، تدابير و 
فرماندهي ايشان نبود، حتماً عراق و سوريه هر دو در اشغال 
داعش بودند. نه اينكه اين حرف ما باشد نه، دشمن هم اين 
را مي گويد، حتي رهبران عراقي و سوري بر اين باورند كه 
اگر اين حضور، حمايت و تدابير به موقع و تلاش مجاهدانه 
حاج قاسم در چند سال گذش��ته نبود، قطعاً اين دو كشور 
از دس��ت رفته و هر دو ملت در اس��ارت داعش بودند. اين 
فقط مختص به مسلمانان نيست، شما از اقليت هاي ديني 
مس��يحي ها و دروزي ها و از ايزدي ها سؤال كنيد، آنها هم 
اين اعتراف را دارند. مسيحي ها معتقدند اروپاي مسيحي، 
واتيكان، كاتوليك و پروتستان نتوانستند ايفاي نقش كنند و 
اگر نقش حاج قاسم نبود، داعش جنايت هاي بيشتري نسبت 
به اينها انجام مي داد. به نظر من هر چقدر كه ما تلاش كرده 
باشيم حاج قاسم را معرفي كنيم، آن مقطع زماني حساس 
كه بحث روي بود و نبود ملت ها مطرح بود، مردم از حاج قاسم 
خاطرات فراموش نشدني در ذهن شان دارند. از طرفي خيلي 
از رزمنده ها كه پا به پاي حاج قاسم در ميدان هاي نبرد بودند 
خاطرات و صحبت هاي ايشان را سينه به سينه نقل كردند 
كه نسبت به آنچه در رسانه ها معرفي شد، ابعاد شخصيتي 

حاج قاسم را بيشتر شناساند. 
 نگاه حاج قاس�م به مقوله مقاومت اس�لامي و 
حضور نيروهاي قدس در اين جبهه صرفاً يك 
نگاه نظامي بود يا ايشان به مسائل فرهنگي و 

اجتماعي نيز توجه داشتند؟
اصلاً مقاومت يك مفهوم فرهنگي است و در شرايط ناگزير 
وارد تقابل نظامي مي شود. اساس آن نظامي نيست، چون 
در نهايت رزمنده وارد شده در اين جنگ، كسي نيست كه 
بگوييم از خبرگي، تجربه و آموزش و تخصص فوق العاده 
برخوردار است، بلكه كسي اس��ت كه از موضع اعتقادي 
جهاد وارد مي ش��ود و خدمت مي كند و در نهايت هم به 
شهادت مي رس��د. اين نگاه، نگاه فرهنگي است. درست 
است ميدانش نظامي است اما بعُد اصلي آن، بعُد فرهنگي 
است كه من در ميدان جهاد براي رضاي خدا وارد مي شوم 
و براي اينكه تكليف ديني را انج��ام بدهم، نه اينكه فقط 
هدف اين باشد كه سرزميني را آزاد كند و جغرافيايي را 
بگيرد و بعد هم بگويد مأموريت من تمام شد. اين نگرش 
فرهنگي است كه اقتدار و توانمندي را در انسان به وجود 
مي آورد و تقويت مي كند و به نوعي مؤلفه قدرت را به انسان 
و حتي محيط جنگ تزريق مي كند. براي همين مقاومت 
يك مقوله دفاعي است. دشمن اگر از نظر فرهنگي به شما 
حمله كرد بايد دفاع كنيد، اگر از نظر اقتصادي حمله كرد 
بايد دفاع كنيد. اگر از نظر نظامي به ش��ما حمله كرد باز 
هم بايد دفاع كنيد. وقت��ي مي خواهيد يك ارزش بماند، 

يك دين بماند، اين دين ممكن اس��ت از جهات مختلف 
مورد هجوم دش��من قرار بگيرد، پ��س در همان ميدان 
مي رويد و دفاع مي كنيد. اما در جايي كه تفكر افراطي و 
خطرناك داعش وارد ميدان شد، بايد با اين انديشه مقابله 
مي كرديم، نه با آدم ها. با آن آدم ها با توپ و تانك مي شود 
جنگيد، اما كسي كه در ميدان ثابت مي كند تفكر داعشی، 
اسلام امريكايي و اسلام اسرائيلي است و اسلام ناب چيزي 
ديگر است،در واقع كار فرهنگی می كند. درست است كه 
در دو تفكر هر دو نماز مي خوانند، هر دو قرآن مي خوانند 
و ش��عار الله اكبر دارند و به جهاد و شهادت معتقدند، ولي 
تفاوت ماهيتي كه اين دو را در مقاب��ل هم قرار می دهد، 
مانند س��پاه يزيد با سپاه امام حس��ين)ع( است. در واقع 
يك پيام فرهنگي است كه مي تواند اين نتيجه را رقم بزند 
و تفاوت ها را بگويد تا ببينيم حالا نتيجه نظامي مي تواند 
به يك سرنوشت ديگر تغيير يابد. شما مي بينيد در عاشورا 
همه ياران امام حسين)ع( به ش��هادت مي رسند، اما در 
حقيقت ايشان پيروز هس��تند، چون مي گويد من آمدم 
جان همه ياران و خانواده ام را ب��ه خطر انداختم كه دين 
خدا زنده بماند. اين مفهوم فرهنگي، تاريخ را تحت تأثير 
قرار مي دهد. اگرچه ظاهرش يك شكست نظامي است و 
آنها فكر مي كنند همه چيز تمام شده است، اما از نقطه اي 
كه آنها فكر مي كنند همه چيز تمام ش��ده، تازه از لحاظ 
فرهنگي كار آغاز شده اس��ت و از آنجا همه عواطف شان 

جريحه دار مي شود. اگر امروز داعش از بين رفته، پيروزي 
فرهنگي اش بر پيروزي نظامي اش غلبه دارد. مثل سپاه 
يزيد كه آنها هم حافظ قرآن و مدعي بودند در مقابل اين 
حركت شيطاني تنها يك حركت ولايتي و بسيجي است 

كه مي تواند اين نتيجه فرهنگي را رقم بزند. 
به نظر شما رسانه هاي ما و خصوصاً شما كه در 
مجموعه فرهنگي فعاليت مي كنيد، توانسته ايم 
براي انتقال درست واقعيت هاي جبهه مقاومت 
خوب عمل كنيم؟ اگر كاستي هايي وجود دارد، 

اشكال كار كجاست؟
دشمن سال ها و قرن هاست كه توانسته تمام رسانه را تحت 
سيطره خودش بگيرد. امروز امپراطوري رسانه اي جهان در 
اشغال امريكا و رژيم صهيونيستي است. آنها مي آيند گوش 
مردم را پر و به نوعي حرف خودش��ان را به مردم تحميل 
مي كنند و حرف اول را در دنيا مي زنند، اما رسانه هاي ما به 
دلايل مختلفي از اين توانمندي ابزاري در حوزه بين المللي و 
سلطه جهاني برخوردار نيستند. تلاش مي كنند، اما به دليل 
حجم بحران ها و مس��ائل مختلفي كه هم در حوزه داخل 
براي ما ايجاد مي شود و هم در حوزه بين الملل مسلمانان 
و مستضعفان با آن درگير هس��تند، طبيعتاً سهم كمي از 
رس��انه به موضوع مقاومت اختصاص پي��دا مي كند، مگر 
اينكه مقاومت در يك ش��رايط بحراني قرار بگيرد. ما بايد 
يك قضاوت منصفانه داشته باش��يم و بعد بگوييم چه كار 

مي شود كرد. 
ببينيد اهميت و يكی از دلايل پيروزيمان در جنگ اين 
بود كه ما در نبردي نامتقارن پيروز ش��ديم، يعني اينكه 
در ميدان رزم، ابزار دش��من را خنثي كرديم و توانستيم 
خودمان را معرفي كنيم. ما در جنگ يك تفكر بسيجي را 
وارد ميدان كرديم كه تجربه و معادلات نظامي دشمن را 
به هم زد. اخلاص و نيت بسيجي ها در جنگ همه چيز را 
عوض كرد، به اين مي گويند نبرد نامتقارن. من معتقدم 
زماني ما در اين جنگ نامتقارن رسانه اي با دشمن پيروز 
مي شويم كه هر فرد يك رسانه باش��د. براي همين بايد 
حتماً زبان دش��من را ي��اد بگيريم و به مباحث مس��لط 
باشيم. امروز مي توان در فيسبوك با چند زبان با جمعيت 
ميليوني در جهان صحبت و حقايق را منتقل كرد. هر يك 
نفر مي تواند يك رسانه باشد و نياز به سازوكار و بودجه و 
سازمان نيست، اما ش��رطش اين است كه به كار مسلط 
باشيم و زبان را بشناسيم. رسانه هاي ما بايد به زبان عربي 
و انگليسي مسلط باشند. اينها هم مي توانند فردي و هم 
جمعي در كار رسانه وارد عمل شوند و موفق هم باشند. 
امروز كه وارد فضاي مجازي مي شوي، مي گويي من يك 
خبرنگار ايراني هس��تم، هزاران گوش شنوا آماده است 
صداي شما را بش��نود، براي اينكه ايران يك بازيگر مهم 
بين المللي اس��ت، اما بگويي اردنی يا فرانسوي هستم، 
شايد چندان اشتياقی براي ش��نيدن نداشته باشند، اما 
وقتي اسم ايران مطرح مي ش��ود كه مي خواهد در حوزه 
مقاومت حرف بزند دنيا ش��نونده مي شود. نه اينكه به ما 
معتقد باش��ند و ما را قبول داشته باشند، نه! مي خواهند 
بدانند از اين زاويه چه خبر است، چون در حال حاضر دنيا 
در تقابل يك تفكر مقاومت و نظام سلطه است. تقابل اين 
دو در همه حوزه هاي اقتصادي، سياسي، فرهنگي، نظامي 
و تكنولوژي و بيولوژيك مطرح است و همه دنيا علاقه مند 
هس��تند كه نظر ايران را در اين باره بدانند. بنابراين اگر 
اين كار را بكنيد، مي توانيد يك رس��انه قوي و مقتدر در 

دنيا باشيد. 
در تداوم همي�ن بحث بايد اعت�راف كنيم كه 
برخی از مردم تا مدت ها فهم درستی از جبهه 
مقاومت اس�لامي و حضور ايران در سوريه يا 

عراق نداشتند، نظر شما چيست؟
هر جامعه اي به طور طبيعي يكسري مردم مطلع دارد و 
يكسري هم ندارد. همين هم ضعف رس��انه را مي رساند 
كه ما نتوانتسيم در دنيا خيلي مس��ائل را بگوييم، حتي 
در داخل هم نتوانستيم. بنابراين اين اشكال وجود دارد، 
اما نكته اساسي اين است كه ش��ما ديديد عموم مردم ما 
در تشييع پيكر حاج قاسم نش��ان دادند او را مي شناسند 
و به حاج قاس��م اعتقاد دارند، حتي آنهاي��ي كه در ظاهر 
خيلي اعتقاد به مقاومت نداشتند هم آمدند. همان تشييع 
حاج قاسم نش��ان داد تعداد اين افراد كه مخالف هستند، 
بسيار اندك اس��ت. نكته ديگر اينكه دشمنان مقاومت و 
اسلام حرف هايشان را در رسانه ها مي زنند، به طور مثال 
شما ببينيد آنهايي كه مي گويند »نه غزه، نه لبنان« جمعاً 
چند نفر بودند. اما كار رس��انه اي ق��وي در اين خصوص 
مي شود و صدايشان شنيده مي شود، با اين حال می بينيم 
كه در روز قدس در ماه مب��ارك رمضان با زبان روزه چند 

ميليون بيرون مي آيند، اما ديده نمي شوند. 

    عليرضا محمدي
شايد خيلي از ما حاج قاسم را به عنوان يك فرمانده عالي 
نظامي بشناسيم، اما در كنار هنر فرماندهي در شرايط 
سخت جنگ، قدرت ديپلماسي حاج قاس�م نيز مورد 
توجه و تحسين دوست و دشمن بود. او هرگز يك انسان 
تك بعدي نبود، گاه صلابت مردانه اش در ميدان جنگ 
حافظه تاريخ را به وجد مي آورد و گاه فصاحت كلامش 
»اقتدار اس�لام را در مذاك�رات ديپلماتيك به نمايش 
مي گذاش�ت«. »اورخان محم�د اف« از مدافعان حرم 
آذربايجاني و مترجم زبان روس�ی حاج قاسم، اصطلاح 
»اقتدار اسلام در ميدان ديپلماس�ي« را در گفت وگو با 
ما به كار مي برد. او معتقد اس�ت شهيد سليماني آنقدر 
در عرصه ديپلماس�ي به خود تس�لط داشت كه گويي 
حركات�ش را خدا كنترل مي كرد. محمد اف نخس�تين 
بار س�ردار دل ها را در »حلب محاصره شده« مي بيند. 
هواپيماي حاجي مي نشيند و او به استقبالش مي رود. 

 اولين بار كجا حاج قاسم را ديديد؟
در يك مقطعي حلب بودم. آنجا از مدت ها پيش در محاصره 
قرار داشت. در اين شرايط هواپيماي كوچك حاجي روي 
باند فرود آمد و به اتفاق دوستان به استقبالش رفتيم. آنجا 
براي اولين بار ايش��ان را  ديدم. گ��زارش دادند امريكايي ها 
در گوشه اي از منطقه حضور دارند. حاجي خواست شخصاً 
به مقر آنها برود و با چش��م هاي خودش ابعاد حضورشان را 
بررسي كند. كار خطرناكي بود اما ايشان كلاهش را تا روي 
چشمش پايين كشيد و همراه يك راننده به منطقه رفت و 

شناسايي ها را انجام داد. 
شما كه از يك كشور ديگر هس�تيد، اين نوع 

رفتار ايشان و ورود ميداني اش را به معركه هاي 
مختلف چطور ديديد؟

برايم خيلي عجيب بود كه مشهورترين ژنرال ايراني تا چه 
حد مي تواند ريسك پذير باش��د. هنوز مانده بود تا شمه اي 
از ابعاد وجودي حاجي را بشناسيم. بعدها ارتباطم با ايشان 
بيشتر شد. يادم است يك بار در فرودگاه لاذقيه بوديم كه از 
سه طرف در محاصره بود. در چنين شرايطي گفتند ماشين 
حاج قاسم و همراهانش از راه رسيده  است. خودمان را به آنها 
رسانديم. تا در ماشين باز شد، شهيد سليماني آنقدر خسته 
بود كه نمي توانست روي پاهايش بايستد. شايد كساني كه 
اين مطلب را مي خوانند باور نكنند اما چيزي اس��ت كه به 
عينه ديدم؛ چند نفر زير بغل هاي او را گرفتند و ايشان را روي 
يك صندلي نشاندند و برايش قهوه آورديم. همراهانش تا از 
ماشين پياده شدند، از خستگي روي آسفالت دراز كشيدند 
و به خواب رفتند! دوستان مي گفتند حاجي و همراهانش 
براي عمليات شناسايي به منطقه باديه ديرالزور رفته اند و 
چهار روز است نخوابيده اند. حاجي با همان حالت خستگي 
در جلسه اي شركت كرد و برگش��ت. از اينجا به بعد بايد با 
هواپيما از منطقه خارج مي شد. آن زمان ايشان من را تا حدي 
مي شناخت اما خجالت مي كشيدم جلو بروم و خودم را به او 

نشان بدهم. وقتي متوجهم شد، صدايم زد و خوش و بش 
گرمي با من كرد. لحظاتي دستش را روي سينه اش نگه 
داشت تا جانب ادب را رعايت كرده باشد. برايم خيلي 
ارزش داشت كه او به رغم خستگي اينطور گرم با من 
برخورد مي كرد. موقع رفتن، حاجي در هواپيما نشست 
اما بعضي از همراهانش تا لحظه آخر خواب بودند و به 

زحمت توانستيم آنها را به هواپيما برسانيم!
شما مترجم زبان روسی حاج قاسم بوديد، 

شهيد س�ليماني در ميدان ديپلماسي چطور 
آدمي بود؟

وقتي در اولين جلسه اي كه ايشان با روس ها داشتند شركت 
كردم و از جلسه بيرون آمديم، يكي از دوستان پرسيد حاجي 
را در وقت مذاكره چطور ديديد؟ گفت��م: »او اعجاز ولايت 
است.« آن طور كه من ايشان را شناختم، سردار سليماني 
يك ديپلمات كامل بود. وقتي حرف مي زد مش��خص بود 
اهل مطالعه است و سواد بالايي دارد. ذهن بازي داشت. من 
در جلسات ايشان با ژنرال ها و گاه دولتمردان روسي اقتدار 
اسلام را مي ديدم. شايد خيلي از صاحب منصبان به اين باور 
نرسيده اند خود را منتسب به كشوري بدانند كه پرچمدار 

راه و منش اميرالمؤمنين)ع( است و آن اقتدار را نداشتند، اما 
شهيد سليماني با چنين ديدگاه و پشتوانه اي وارد جلسات 
ديپلماتيك مي ش��د. محال بود حاج قاس��م وارد جلسه اي 
بشود و يك ژنرال روس به خودش اجازه بدهد بالاي مجلس 
بنشيند، حتي وقتي به مقر آنها مي رفتيم، روس ها مي آمدند 
و دور يك ميز رو به روي ايشان مي نشستند. گاه حاجي به 
خودش حق مي داد صدايش را بلند كند، اما ابهت ايش��ان 
طوري بود كه آنها هيچ وقت چنين حقي را به خود نمي دادند. 
شهيد سليماني در عين اينكه نظامي بود، در اوج ديپلماسي 
هم بود. هر حرفي را سنجيده مي زد. مثل اينكه خدا خودش 
مؤلف حركات ايشان بود. اينكه كي دستش را بلند كند، كي 

حرف بزند، كي لبخند بزند، همه اش بجا و بقاعده بود. 
ژنرال هاي روس چه نگاهي به ايشان داشتند؟

يك بار با يك ژنرال روس داخل اتومبيلي در مسير بوديم. 
ايشان از من پرسيد چقدر ژنرال سليماني را دوست دارم؟ 
گفتم: »آنقدر كه خودم و خانواده ام را فدايش كنم.« گفت: 
»اولين بار نيست كه چنين جمله اي را در مورد او از نيروهايش 
مي شنوم.« بعد گفت: »من ويدئوهايي را ديده ام كه هر جا 
آقاي س��ليماني مي رود، نيروه��ا دورش را مي گيرند و او را 
مي بوسند و مشخص است از ته دل دوستش دارند.« بعد با 
لحن خاصي گفت: »كمتر فرمانده نظامي در دنيا وجود دارد 

كه افرادش اينچنين او را دوست داشته باشند.«
جلس�ات حاج قاس�م ب�ا روس ه�ا چگون�ه 

می گذشت؟
ژنرال لاپين از ژنرال هاي س��ه س��تاره ارتش روسيه 
مي گف��ت، من در م��ورد زندگي ژنرال س��ليماني 
خوانده ام، خيلي به زندگي من شباهت دارد اما من 
نتوانستم به جايگاهي برسم كه او اكنون رسيده 

است. لاپين بسيار برای سردار سليماني احترام قائل بود و 
خودم از زبانش شنيدم كه مي گفت: »ژنرال سليماني اسطوره 
من است.« اين حرف كمي نيست. ژنرال ارتشي اين حرف 
را مي زند كه جزو قوي ترين ارتش هاي دنياست، اما لاپين با 
صراحت اعلام مي كرد كه سليماني اسطوره اوست. من در 
حالي با لاپين حرف مي زدم كه قرار بود ايشان اولين ديدار را 

با شهيد سليماني داشته باشد. 
لاپين چه سمتي در سوريه داشت؟

ايشان در آن مقطع فرمانده نيروهاي روسيه در سوريه بود. 
لاپين قهرمان ملي كش��ور روسيه هم به ش��مار مي رود. از 
همين جاست كه حرف ايشان در خصوص شهيد سليماني 
و اسطوره بودن اين شهيد براي ايشان، ارزش بيشتري پيدا 
مي كند. لاپين بعدها چندين بار از من خواست سلامش را به 

سردار سليماني برسانم. 
به بحث برگرديم، در ديدار ژنرال لاپين و سردار 

سليماني چه گذشت؟
آن روز ژنرال لاپين قبل از جلس��ه هيجان داشت و مرتب 
دست هايش را به هم مي ماليد! خوشحال بود كه مي خواهد 
با سردار سليماني ديدار كند. جلسه كه شروع شد، ايشان 
خيلي محترمانه با سردار س��ليماني حرف زد و حاجي هم 
خوب صحبت كرد و رفتار دوستانه اي با هم داشتند. در آن 
جلسه نماينده وزارت دفاع روسيه هم حضور داشت. در يك 
جايي از جلسه، نماينده وزارت دفاع خواست خودي نشان 
بدهد و با صداي درشتي رو به شهيد سليماني حرفي را زد. 
نه اينكه بي احترامي كند، خواست نگاه بالا به پاييني داشته 
باشد. وقتي حرفش را ترجمه كردم، منتظر بودم حاج قاسم 
عصباني بشود يا دستش را روي ميز بكوبد يا واكنشي از اين 
دست نشان بدهد اما ايشان رو به يكي از دولتمردان سوريه كه 

در جلسه بود، كرد و به او گفت: »شما جواب اين آقا را بدهيد!« 
يعني من حتي او را لايق نمي دانم كه خودم جوابش را بدهم. 
آن صاحب منصب سوري هم خيلي قاطع از شهيد سليماني 
دفاع كرد و جواب آن روس را داد. بعد حاجي رو كرد به ژنرال 
لاپين و بدون توجه به آن شخص، صحبت هايش را با ايشان 
ادامه داد. من ديدم نماينده وزارت دفاع روسيه چطور بعد از 
حركت حاج قاسم، بادش خالي شد و سرجايش نشست. بعد 
از پايان جلسه، همان شخص كه متوجه بزرگي شخصيت 
حاج قاسم شده بود، جلو آمد و گفت: »ژنرال سليماني اجازه 

بدهيد با شما روبوسي كنم!«
گذشته از ميدان ديپلماس�ي، نظر ژنرال هاي 
روس�يه در خصوص قدرت فرماندهي و تبحر 

نظامي شهيد سليماني چه بود؟
اجازه دهيد اين سؤال شما را با يك خاطره پاسخ بدهم. در 
عمليات آزادسازي بوكمال، فرمانده وقت نيروهاي روسيه 
در سوريه )آنها هر ش��ش ماه يك بار تغيير مي كردند( اين 
نظر را داشت كه آزاد كردن اين منطقه در اين مقطع زماني 
غيرممكن است. در جلسه اي كه همراه شهيد سليماني با 
روس ها داشتيم، اين ژنرال اعتقاد داشت نمي شود بوكمال را 
آزاد كرد، چراكه نيروهاي امريكايي و كردهاي متحد امريكا 
شش الي هفت ماه تلاش كرده و نتوانسته بودند اين منطقه را 
از داعش پس بگيرند. بوكمال به خاطر موقعيت استراتژيك 
از سوي داعش تقويت شده بود اما شهيد سليماني گفت من 
مي روم و اين كار را تمام مي كنم. رفت و بوكمال را با امكاناتي 
بس��يار كمتر از آنچه امريكايي ها پاي كار آورده بودند آزاد 
كرد. بعد از اين عمليات موفقيت آميز، خودم از زبان آن ژنرال 
روس شنيدم كه گفت: »اين عمليات بايد در آكادمي نظامي 

تدريس شود!« 

مترجم زبان روسی حاج قاسم در گفت و گو با »جوان« از قدرت ديپلماسي سردار دل ها مي گويد

ژنرال قهرمان ملی روسيه مي گفت سردار سليماني اسطوره من است

ابعاد جهانی شهيد سليمانی در گفت و گوي »جوان« با حسين اكبري، كارشناس حوزه مقاومت و مدرس دانشگاه 

 ملت های نجات یافته از داعش زودتر از ما 
حاج قاسم را شناختند

  صغري خيل فرهنگ
شخصيت سردار شهيد حاج قاسم سليماني آنقدر ابعاد گوناگون دارد كه مسائل نظامي و حضور ايشان در 
ميادين جنگ، فقط يك بخش را شامل مي شود. حاج قاسم همواره يك نگاه فرهنگي و فراجناحي و حتي 
فراملي به مسائل مختلف داشت كه باعث مي شود نام او نه تنها براي مردم ايران كه براي انسان هاي آزاده 
سراسر جهان و خصوصاً مناطقي كه در جغرافياي مقاومت جای مي گيرند، معاني خاصي داشته باشد. در 
گفت و گويي كه با حسين اكبري، كارشناس حوزه مقاومت و مدرس دانشگاه داشتيم، سعي كرديم به نگاه 
فرهنگي و اجتماعي حاج قاسم در مسائل مختلف بيشتر بپردازيم. آقاي اكبري علاوه بر اينكه يك كارشناس 

حوزه مقاومت است، سابقه آشنايي و همراهي با شهيد سليماني را هم دارد. 

در شبي كه خبر ش��هادت حاج قاسم سليماني مردم دنيا 
را بهت زده كرد، يك نام ديگر كنار نام س��ردار س��ليماني 
مي درخشيد؛ »جمال جعفر محمد آل ابراهيم« معروف 
به »ابومهدي المهندس« همراه و ياور حاج قاسم از ساليان 
دور بود كه كنار ايشان به شهادت رسيد تا رفاقت را در حق 

يار ديرينه اش تمام كند. 
   روزگار كودكي

زندگي ش��هيد ابومهدي المهندس با جهاد و مبارزه گره 
خورده است. او نيز همچون سردار سليماني عمرش را در 
راه مبارزه با ظلم و رهايي از يوغ مس��تكبران گذراند و در 
اين مسير سختي هاي زيادي را متحمل شد. ابومهندس 
در گفت وگويي كه سال 2010 انجام داده بود درباره محل 
تولد و تحصيلاتش چنين مي گوي��د: »من جمال جعفر 
محمدعلي آل ابراهيم، متول��د 1۹۵۴ ميلادي در بخش 
قديمي بصره هستم. پدرم به واس��طه  كارش در مناطق 
مختلف بصره جابه جا مي شد، به همين دليل من در القرنه 
متولد ش��دم و بعد از آن به ابي الخصيب رفتيم. دبستان 
و دبيرس��تان را در بص��ره گذران��دم و در 1۹۷۳ ميلادي 
وارد دانشكده فناوري بغداد ش��دم و 1۹۷۷ ميلادي هم 

فارغ التحصيل شدم...«
   حضور در الدعوه

ابومهدي در سال 1۹۷0 ميلادي به »الدعوه الاسلاميه« 
عراق پيوست. در دهه 1۹۷0 با افزايش نفوذ اين حزب در 
ميان جوانان و شخصيت هاي مذهبي و سركوب آن از سوي 
حكومت حزب بعث، الدعوه به يك جريان انقلابي تبديل 
شد كه به مقاومت مسلحانه در برابر حكومت مي پرداخت. 
حاكمان بعثي عراق در سال 1۹۷۵ پنج نفر از اعضاي حزب 
الدعوه را اعدام و در س��ال 1۹80 نيز شبانه شهيد »سيد 
محمدباقر صدر« را تيرباران كردند.  دشمني حزب الدعوه 
و دولت صدام حس��ين پس از قتل محمدباقر صدر رهبر 
معنوي اين جنبش در 1۹80 ميلادي به اوج خود رسيد. 

شهيد ابومهدي موفق شد در سال 1۹80 به كويت برود و 
در كويت همراه با ديگر نزديكان خود، ابتدا حزب الدعوه و 
بعدها يك گروه جهادي را پايه گذاري كند. در كويت بود كه 

براي اولين بار نام او در اقداماتي عليه امريكا مطرح شد.
   آمدن به ايران

شهيد ابومهدي در س��ال 1۳6۳ به تهران سفر كرد و در 

رشته روابط بين الملل ادامه تحصيل داد. پس از آنكه شهيد 
بدرالدين در سال 1۹۹0 از زندان كويت آزاد شد، همراه او در 
دواير حساس امنيتي و نظامي مقاومت كه بعدها اسم »بدر« 
بر آن نهادند، فعاليت هاي جهادي و مبارزاتي خود را ادامه 
دادند. شهيد »اسماعيل دقايقي« به  عنوان اولين فرمانده 
تيپ مستقل بدر - كه بعدها لشكر بدر شد - انتخاب شد 
و بعدها در س��ال 2001، ميلادي ابومه��دي المهندس 
به فرماندهي سپاه بدر رسيد. پس از س��قوط صدام او به 

كشورش بازگشت. 
   تأسيس كتائب حزب الله

او پس از بازگشت به عراق از سپاه بدر و مجلس اعلا جدا شد 
و گروه كتائب حزب الله را در سال 200۷ تشكيل داد.  

با ظهور داعش در منطقه، جنايات هولن��اك آنها و با آن 
سرعت باورنكردني كه سوريه و عراق را درنورديدند، فصل 
تازه اي در تاريخ مجاهدت هاي مقاومتي ابومهدي المهندس 
گشوده شد. بعد از فتواي مشهور آيت الله سيستاني كه حكم 
جهاد كفاي��ي داد و در آن از جوان��ان عراقي و به خصوص 
گروه هاي مقاومت خواس��ت از جان، مال، ناموس و نظام 
سياسي موجود در عراق دفاع كنند، سازمان حشدالشعبي 
تشكيل شد. حشدالشعبي يك نيروي مردمي و ملي جهادي 
است كه در آن نيروهاي شيعه، سني، كرد، تركمن، ايزدي 

و مسيحي حضور دارند. 
   30 سال جهاد

ابومهدي المهندس مي گفت: »۳0 سال است كه در جبهه 
مقاومت مش��غول جهاد اس��ت و اين »جهاد را راحتي و 
تفريح خود مي داند.« شهيد ابومهدي المهندس و سردار 
شهيد قاسم س��ليماني، دو همرزم قديمي، از ساليان دور 
در ميدان هاي مبارزه جبهه مقاومت، دوشادوش يكديگر 
مي جنگيدند؛ به ويژه در پاكس��ازي سرزمين هاي اشغال 
شده عراق و سوريه از تروريست هاي تكفيري داعش. اما 
ابومهدي همواره خود را »سرباز حاج قاسم معرفي مي كرد 

كه به اين سربازي افتخار مي كند.« 
ابومهدي وقتي در سحرگاه روز جمعه سيزدهم دي 1۳۹8، 
كنار يار ديرين و دلاور خود، س��ردار حاج قاسم سليماني 
توسط پهپادهاي امريكايي مورد هدف قرار گرفت و شهيد 
ش��د، اگر مي توانس��ت حتماً به ما مي گفت »حالا ديگر 

كلكسيون افتخاراتش تكميل شده است.«

برگ هايی از زندگي شهيد ابومهدي المهندس

فرمانده اي كه افتخارش
 سربازي حاج قاسم بود


